
   خيلي زود عاشق كار مستند شدم
»پايه ش��ناس« با آنكه اين روزها بيش��تر 
به واسطه  مس��تند »براي دخترم سميه« 
شناخته مي شود، اما تا قبل از ساخت اين 
مس��تند، كارگرداني آثار مس��تند و حتي 
داس��تاني زيادي را برعهده داشته است. او 
خود اين كارها را اين چنين معرفي مي كند: 
»ابتداي كار من 10 فيلم مستقل ساختم. 
يادم هست كه حتي يك مجموعه بلند ۶۵ 
قسمتي براي تلويزيون كار كردم. همچنين 
فيلمي كوتاه را با نام »وطندوستي« ساختم 
كه جوايز متعددي گرفت. بعد از اين فيلم، 
مستندس��ازي را آغاز ك��ردم و خيلي زود 
عاشق كار مستند ش��دم. كارهاي ديگرم 
كه همگي مس��تند بودند، اكثراً كانديداي 
دريافت جايزه شدند و برخي جوايزي هم 
به خود اختصاص دادند. سپس مستندي 
را به نام »ماموستا« س��اختم كه به روايت 
زندگي »ماموس��تا شيخ الاس��ام« كه در 
كردستان شهيد ش��د، اختصاص داشت. 
همچنين مس��تندي با موضوع شكس��ت 
حصر سوس��نگرد كار كردم كه در سالگرد 
اين حماسه، چندين بار از تلويزيون پخش 
شد. يك مجموعه بلند هم در تلويزيون با نام 
»مجله تصوير حماسه« داشتم كه جمعه ها 
پخش مي شد و عاوه بر كارگرداني، بخشي 

از اجراي آن را نيز خودم انجام مي دادم.«
   ملاقات پشت ديوار اشرف

اما به قول خودش چند سالي است كه روي 
سازمان مجاهدين خلق متمركز شده و در 
اين حوزه مستند مي سازد: »قبل از مستند 
»براي دخترم سميه«، من پنج مستند ديگر 
راجع به »سازمان مجاهدين خلق« ساختم 
كه »ماقات پشت ديوار اشرف« و »جايي 
كه زندگي مي كني��م« و »جاي خالي يك 

نفر« از مطرح ترين اين آثار هستند.«
علت تمركز اين مستندس��از ج��وان روي 
موضوع سازمان مجاهدين خلق هم شنيدني 
است: »اولين باري كه به من پيشنهاد شد 
راجع به اين موضوع كار كنم، دقيقاً بعد از 
جنگ عراق بود. آن موق��ع خيلي راجع به 
س��ازمان مجاهدين صحبت نمي شد. اما 
در جنگ عراق با امريكا يك س��ري فيلم ها 
از داخل اين كش��ور به دست آمد كه روابط 
س��ازمان مجاهدين خلق را با س��رويس 
اطاعاتي عراق افشا مي كرد. من آن موقع 
در »روايت فتح« كار مي كردم و پيشنهاد 

ساخت مستندي با موضوع مجاهدين به 
اين مؤسسه شد. »روايت فتح« هم به من 
پيشنهاد داد كه كارگرداني اين مستند را به 
عهده بگيرم. اما من نماينده  نسلي هستم كه 
خيلي كم راجع به اين سازمان شنيده  بود. 
به  هر دليلي در كشور و در فضاي رسانه اي 
مخصوصاً آن سال ها راجع به اين سازمان 
خيلي كم صحب��ت مي ش��د و من خيلي 
كنجكاو بودم كه راجع به اين سازمان بيشتر 
بدانم و برايم هميشه سؤال بود كه چگونه 
يك سري هموطن مي توانند اين همه يه 
كشورش��ان و مردمان خاكش��ان فعاليت 
كنند. خاصه به دلايل مختلف مس��تند 
مذكور در آن س��ال ها س��اخته نشد. ولي 
تحقيقاتش با من ماند و مجدداً در سال 87 
يا 88 تهيه كننده اي به من پيشنهاد ساخت 
اثري با موضوع مجاهدين را داد. من دوباره 
تحقيقاتم را ادامه دادم و آن تحقيقات منجر 
به ساخت مستندي با نام »ماقات پشت 

ديوار اشرف« شد.«
   و ناگهان مورد عجيب سميه

اما حين ساخت مس��تند »ماقات پشت 
ديوار اش��رف« اتفاق مهم ت��ري مي افتد و 
»پايه ش��ناس« با »مصطفي محمدي« - 
سوژه  اصلي مستند »براي دخترم سميه«- 
آش��نا مي ش��ود: »زماني كه در حال انجام 
تحقيقات روي مستند »پشت ديوار اشرف« 
بودم، با »آقاي محمدي« و ماجراي عجيب 
سميه آشنا ش��دم. چون فيلم هاي وي در 
همه  تظاهرات هايي كه عليه سازمان برگزار 
مي شد، وجود داشت. همچنين نامه هايش 
عليه سازمان منتشر شده بود. ايشان سايتي 
داشتند كه از طريق ايميل و شماره تلفني كه 
در آن سايت بود با ايشان ارتباط گرفتم. البته 
شكل گيري اين ارتباط كار ساده اي نبود. 
چون سازمان براي اينكه حرف افرادي را كه 
بر ضدش كار مي كنند، بسوزاند، به آنها لقب 
»مزدور رژيم« مي دهد. آقاي »محمدي« 
هم براي اينكه اين انگ به او نچسبد، خيلي 
فاصله اش را با ايران رعايت مي كند و من هم 
با اينكه يك مستندساز مستقل هستم، اما 
در ذهن »آقاي محم��دي« وقتي در ايران 
زندگي مي كنم نماينده جمهوري اسامي 
محسوب مي شوم. براي همين من پروسه  
سخت و دش��واري را طي كردم تا اعتماد 
آقاي محمدي را براي س��اخت فيلم جلب 
كنم. چون به نظرم يك اتفاق ضد انس��اني 

عجيب در حال رخ دادن بود و يك سازمان 
به اصطاح مبارز سياسي فرزندي را از پدر و 

خانواده اش جدا كرده بود.«
   من مصطفي محمدي هستم

تدوين اين مس��تند هم البته كار چندان 
س��اده اي نبوده: »نس��خه  اوليه  فيلم پنج 
ساعت و نيم بود و من ثانيه به ثانيه كم كردم 
تا فيلم به 90 دقيقه رسيد. يكي از فيلترهاي 
مهمي كه من مي گذاشتم اين بود كه من 
»مصطفي محمدي« هس��تم. چه چيزي 
برايم اهميت دارد كه در فيلمم باش��د، آيا 
به مسائل دهه ۶0 مي پردازم؟ آيا به اعدام ها 
مي پردازم؟ آيا به تروره��ا و خمپاره زني ها 
مي پردازم؟ نه. چون من بحثم دخترم است. 
موقعي كه اين فيلم را مي ساختم، مجاهدين 
از اشرف به ليبرتي نقل مكان كرده بودند، 
ولي من ب��ه ليبرتي ه��م نپرداختم. چون 
نمي خواستم وارد مسائل حاشيه اي بشوم. 
براي من قصه  سرراست مشخص بود و من 

بايد همان را فقط روايت مي كردم.«
   هواداران س�ازمان هم تحت تأثير 

قرار گرفتند
جالب است بدانيد كه »براي دخترم سميه« 
عاوه بر اكران هاي جش��نواره اي، شانس 
اين را داش��ت ك��ه از پخ��ش خودجوش 
عاقه مندانش برخوردار شود و نسخه هاي 
دي وي دي اين مس��تند را خيلي از اهالي 
سينما و رس��انه و مستنددوستان و حتي 
مردم عادي هم تماشا كرده اند: »ما يك سري 
اكران هاي خصوصي در خانه ها داشتيم كه 
بعضي از آنها دعوت كردند و من هم رفتم، 
از قش��رهاي خيلي حزب الله��ي گرفته تا 
اتفاقاً اعضاي س��ابق س��ازمان مجاهدين 
خلق كه جزو اعدامي ه��اي دهه ۶0 بودند 
و الان با جمهوري اسامي زاويه دارند. اينها 
همه »براي دخترم سميه« را ديدند و فيلم 
روي آنها تأثير گذاشت و آ ن را پسنديدند. 
حتي كساني كه همين الان هوادار سازمان 
هس��تند، فيلم را ديدند و تحت تأثير قرار 
گرفتند. من نمي خواهم بگويم كه از فيلم 
خوش ش��ان آمده يا نيامده، ول��ي آنها هم 

توانسته اند با فيلم ارتباط برقرار كنند.« 
   مغزشويي سازمان جاي كار دارد

انتقاد ديگر به نحوه  تصوير كردن سربازان 
امريكايي در فيلم است كه ظاهراً همكاري 
خيلي خوب و انسان دوستانه اي با »مصطفي 
محمدي« دارند. كارگ��ردان هم البته اين 

انتق��اد را تا ح��دي مي پذي��رد و از اصاح 
آن مي گويد: »ببيني��د امريكايي ها كاري 
نكردند كه محمد آزاد شود. بلكه فشارهاي 
خانوادگي خود آقاي محمدي بود كه نتيجه 
داد. محمد، ش��هروند كاناداست و خانواده  
آقاي محمدي به سفارت كانادا، اين موضوع 
را گفتند و آنها هم به امريكا فش��ار آوردند 
كه اين فرد بايد آزاد شود. امريكايي ها هم 
مجبور مي شوند تا به آزادي محمد كمك 
كنند. البته من مشخصاً در اين نسخه  جديد 
اين موضوع را اصاح ك��ردم. چون يكي از 
بازخوردها همين موضوع بود كه گفتيد و در 
نسخه  جديد اين مسئله را بيشتر باز كردم تا 
اين شائبه اينجا نشود كه امريكايي ها محمد 

را آزاد كردند.«
»پايه ش��ناس« البته بعد از س��اخت پنج 
مستند با موضوع منافقين، هنوز فكر مي كند 
كه حرف هاي ناگفته  زي��ادي در مورد اين 
س��ازمان وجود دارد: »موضوعي كه خيلي 
كم به آن پرداخته شده، مغزشويي گسترده  
نيروهاي سازمان توسط سران اين گروهك 
است. اين پروسه اي كه طي مي شود تا يك 
آدم عقيده اش عوض شود و از يك چيز به 
چيز ديگري تبديل ش��ود، اين به نظر من 
خيلي جاي كار دارد. چون اتفاقي خطرناكي 

است كه خيلي جاها رخ مي دهد.«
   سميه هم اكنون در ليبرتي است

البته او اين را هم اضافه مي كند كه احتمالاً 
كار بعدي اش موضوع ديگ��ري غير از اين 
گروهك خواهد داش��ت: »من تاشم اين 
اس��ت كه كار آينده ام پيرامون مجاهدين 
نباشد، نه به خاطر اينكه ترسي داشته باشم، 
نه! اين مستند براي من خيلي سنگين بود 
و من دوس��ت دارم كه حداقل مدتي از اين 
فضا فاصله بگيرم به ي��ك موضوع ديگري 

فكر كنم.«
جالب است كه »پايه ش��ناس« هنوز هم با 
آقاي »محمدي« در ارتباط است و از همين 
رو، شايد كساني كه مستند را ديده اند، مايل 
باشند تا از سرنوش��ت فعلي »سميه« هم 
بدانند: »س��ميه هم اكنون »در ليبِرتي« 
پايگاه جديد س��ازمان مجاهدين اس��ت و 
اطاعات ديگري در دس��ت نيست. چون  
همان گونه كه در فيلم هم عنوان مي شود، 
رد و بدل شدن اخبار از سازمان، نزديك به 

صفر است.
   اين فيلم براي م�ن تبديل به يك 

موجود زنده شده است
اما »ب��راي دخترم س��ميه« هن��وز براي 
»پايه ش��ناس« تمام نش��ده اس��ت و او به 
بازگشت سميه از »ليبرتي« اميدوار است: 
»من تقريب��اً نزديك به دو س��ال روي اين 
مستند كار كردم، براي گفت وگو با برخي 
از اعضاي جداشده  سازمان به كشورهايي 
همچون سوئد، آلمان، فرانسه، عراق، تركيه 
و سوئيس رفتم و خاصه اتودهاي خيلي 
زيادي زدم و كنار گذاشتم. البته هنوز هم 
اين مس��تند براي من تمام نش��ده است و 
در حال تكميل بخش هايي از آن هس��تم. 
برخي از فيلم ها اخيراً به دست من رسيده 
كه آنها را اضافه خواهم ك��رد. من دائماً در 
حال بازخوردگرفتن هستم و طبق همين 
بازخوردها مثل نرم افزاري كه مدام آپديت 
مي شود، من هم مستندم را به روز مي كنم. 
اين فيلم براي من تبديل به يك موجود زنده 
شده است. ش��ايد هم ان شاءالله آن موقعي 
كه سميه از ليبرتي بيرون بيايد مستند را 

تمام كنيم.« 
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اميدوار به آمدن »سميه« از ليبرتي هستم
گپ و گفتي با »مرتضي پايه شناس« درباره مستند تحسين شده  »براي دخترم سميه«

 شش سال پيش مجيد مجيدي در گفت وگويي 
درباره ديدگاه هاي فرهنگي رهبر معظم انقلاب 
و ماجراي ديدار با ايشان در سال 1370 صحبت 
كرد.  اين گفت و گو در ويژه نامه روزنامه جام جم 
كه به مناس�بت آغاز بيس�تمين سال رهبري 
حضرت آيت الله خامنه اي منتشر شده بود به 
چاپ رسيده است.  در بخشي از اين گفت و گو 
در مورد فيلم »بدوك« و نظر مقام معظم رهبري 
در مورد اين فيلم توضيح داده ش�ده اس�ت:
. . . تاكن�ون پيش آمده ك�ه درباره 
كارهايتان با ايشان )رهبر انقلاب( 

رو در رو حرف بزنيد؟
اولين ديدار من با آقا برمي گردد به سال 70 و 

فيلم »بدوك«.
چه فيلم تلخي هم بود!

بله، خب فيلم تلخي بايد مي بود. اين فيلم براي 
من منشا اتفاقاتي هم شد و البته مصداق خوبي 
است كه تفاوت نگاه آقا را با مسئولان فرهنگي 
نظام براي شما عرض كنم. اين فيلم را به همراه 
جمعي از هنرمندان و مسئولان در جلسه اي كه 
آقا هم حضور داشتند، ديديم. فيلم كه تمام شد 

آقا به شدت برافروخته و ناراحت شدند. 
سال 70 بود؟

بله س��ال 70 ش��ايد هم 71. آق��ا برافروخته 
ش��دند. اين عين عبارت آقاست: اگر اين فيلم 
مبتني بر درام است كه حرفي نيست ولي اگر 
مبتني بر واقعيات است من حرف دارم. آقاي 
سيدمهدي شجاعي كه نويس��نده فيلمنامه 
بود، گفت: متأسفانه مبتني بر واقعيات است. و 
من هم ادامه دادم كه اين فيلم فقط گوشه اي 
از واقعيت اس��ت و اگر مي خواستيم همه آن 
را نش��ان دهيم فيلم ظرفيت اين همه تلخي 
را نداش��ت و بعد مصداق هايي را هم آورديم. 

و باز اين عين عبارت آقاس��ت ك��ه خطاب به 
مس��ئولاني كه آنجا بودند، گفتند: اگر چنين 
اس��ت چرا به ما نمي گوييد. چرا به ما گزارش 
داده نمي ش��ود. با همين لحن. كه بعدها از ما 
گزارش خواس��تند و ما هم گزارش هايمان را 
مكتوب كردي��م و فرس��تاديم و اولين نتيجه 
آن، اين بود كه كل مسئولان آن منطقه عوض 
شدند. مي خواهم نگاه و برخورد آقا را تشريح 
كنم كه مي دانند هنر متعهد و انقابي آن است 
كه در آن درد وجود داشته باشد تا مسئولان 

ببينند و در جهت رفع آنها برآيند. 
امام جمله اي هم دارند و مي گويند 
كه هنر آن اس�ت كه س�ياهي هاي 

جامعه را نشان دهد. 
بله، ولي در برابر اين برخورد آقا، كس��اني كه 
به دنبال نگاه سياس��ي بودند اس��م اين كار را 
گذاشتند سياه نمايي. همين آقاي كلهر كه الان 
مشاور آقاي احمدي نژاد هستند براي اين فيلم 
نقدي نوشت كه مضمون آن اين بود كه فيلم به 

سفارش غربي ها ساخته شده است. 
يعني براي جشنواره ها ساخته شده 

است. 
آره، براي جشنواره ها ساخته شده با مأموريت 

نگاه غربي. 
در صورتي كه پشت فيلم آدم هايي 
مثل سيدمهدي ش�جاعي و مجيد 
مجي�دي ك�ه از بچه ه�اي انقلاب 

هستند، ايستاده بودند. 
در حالي ك��ه وقتي خود آقا كه معيار اس��ت، 
نمي گويد آقا به چه حقي اين فيلم را ساختي، 
او كه رهبر مملكت اس��ت و مي توانند تكليف 
كنند كه نبايد چنين فيلمي بسازي و پرونده 

كار را ببندند، اما چنين نگفتند. . . 

   سپيده آماده
اين روزها مردم شهر مريوان تماشاي اجراهاي 
خياباني نهمين جشنواره تئاتر خياباني را هم 
در برنامه روزانه خود ق�رار داده اند و حضور 
گسترده اقشار مختلف مردم شهر در زمان 
اجراه�ا موجبات تحير و تحس�ين مهمانان 
داخلي و خارج�ي را فراهم آورده اس�ت. به 
بهانه برگزاري جشنواره تئاتر خياباني مريوان 
پاي صحبت آرا هارطوني�ان كارگردان گروه 
ارمنستان نشسته ايم تا از تجربه حضورش 
در جشنواره تئاتر خياباني مريوان و اثري كه 

در اين فستيوال ارائه داده، بپرسيم. 
آقاي هارطونيان، چطور ش�د كه در 
جش�نواره بين المللي تئاتر مريوان 

شركت كرديد؟
من در دو دوره از جش��نواره تئاتر فجر شركت 
كرده ام و در همين راس��تا در جش��نواره تئاتر 
خيابان��ي مريوان هم ش��ركت كردم و بس��يار 
خوشحالم كه جشنواره هاي تخصصي تئاتر در 

كشور ايران برگزار مي شود. 
هنر تئاتر خياباني در كشور ايران را به 
نسبت منطقه چطور ارزيابي مي كنيد؟

تماش��اگران تئاتر خيابان��ي مري��وان در دنيا 
منحصر به فرد هس��تند و به باور من شهرداري 
و ساير نهادهاي مسئول بايد راهكاري براي اين 
تماشاگران مشتاق بينديشند چون حيف است 

اين فضا و اين مخاطب را از دست بدهند. 
اي�ن حج�م از مخاط�ب را ب�راي 
اجراهاي خياباني مريوان پيش بيني 

مي كرديد؟
مس��ئله اي كه من در مريوان ديدم و از آن بسيار 
خوشحال شدم، عشق مردم به تئاتر بود و به باور من 
اين عشق و ايمان است كه انسان را زنده نگه مي دارد 

تا روزي به آن ايده آلي كه مي خواهد برسد. 

با توجه به اينكه چند بار در كش�ور 
ايران حض�ور پيدا كرده اي�د، مردم 

ايران را چگونه شناخته ايد؟
من از لحظه اي كه وارد ايران شدم، صميميت و 
احترام ايراني ها و برگزاركننده ها متعجبم كرد. 
روابط انساني كه در شهر ميان مردم برقرار است 

هم براي من خيلي جالب توجه بود. 
شما با نمايش سينما وارد جشنواره نهم 
تئاتر خياباني مريوان شده ايد، اثري كه 
تماشاگر نقش عمده اي را در اجرايش بر 

عهده دارد؛ كمي از اثرتان بگوييد. 
ژانر كار ما پانتوميم اس��ت و رابطه مس��تقيم با 
مخاطب داريم و تماشاگر تنها بيننده نيست و 

مخاطب باعث ارتقاي كار ما مي شود. 
به ب�اور ش�ما برگ�زاري جش�نواره 
بين الملل�ي تئات�ر مري�وان چقدر 
مي تواند در افزيش تعامل فرهنگي 
ميان كشور هاي همسايه مانند ايران 

و ارمنستان مؤثر باشد؟
به باور من غير از هنر، انسانيت و روابط عاطفي 
هم در عرصه جش��نوار ه هاي هنري بين المللي 
برقرار مي شود. ما قوانين كشور ايران را محترم 
مي ش��ماريم و نه به اجبار، كه به دلخواه و براي 
احترامي كه به ارزش ها و باورهاي مردم كشور 
همسايه ايران داريم، با رعايت تمامي ارزش هاي 

ايران در جشنواره ها شركت مي كنيم. 
س�طح جش�نواره را چطور ارزيابي 

مي كنيد؟
من در جشنواره هاي مختلفي در سطح بين المللي 
ش��ركت كرده ام و اين تصوير را نديده ام، اينكه 
مي بينم مردم شهر مريوان مي دوند تا به اجراي 
تئاتر برسند، اين ش��ور و اشتياق براي تماشاي 
تئاتر داراي اهميت است و دوست دارم در تمام 

جشنواره هاي تئاتري ايران هم حاضر باشم. 

 همه مي گفتند سياه نمايي كردي
 اما آقا نظر ديگري داشت

روايت مجيد مجيدي از ديدار با مقام معظم رهبري 

 گفت وگوي »جوان« با كارگردان فني گروه نمايشي ارمنستان 
در جشنواره تئاتر خياباني مريوان

 تماشاگران تئاتر خياباني مريوان 
در دنيا منحصر به فرد هستند

88498436سرويس فرهنگي

دبير شوراي معارف سيما از تدارك برنامه هاي 
ويژه براي ماه محرم خبر داد و گفت: در اين ايام 
مجموعه »مختارنامه« با كيفيت بالا از شبكه 

اچ دي پخش مي شود. 
گروسي رئيس شوراي معارف سيما و مدير شبكه 
قرآن گفت: ش��بكه يك، س��ريال »پرده  نشين« 
را به كارگرداني بهروز ش��عيبي و تهيه كنندگي 
محم��ود رضوي ب��ه روي آنت��ن خواه��د برد و 
شبكه دو، سريال هاي »رخنه«، »تا آخرين نفس« 
و »بزرگمرد كوچك« را پخش مي كند. البته اين 
ش��بكه برنامه هايي نظير »قصه هاي ناخوانده«، 
»وقتي ابرها پايين مي آين��د«، »يا اهل العالم« و 
»نخل گرداني قمصر كاش��ان« را هم در جدول 

پخش خود قرار داده است. 
وي ادامه داد: شبكه سه هم »طوطيا«، »خطبه 
عش��ق«، »مصباح«، »عترت«، »مث��ل باران« و 
»نامه هاي شفاهي« پخش مي شوند. شبكه چهار 
نيز سري جديد برنامه »گفت وگوي تنهايي« را 
با محوريت محرم ب��ه روي آنتن مي برد و »مجله 
تئات��ر«، »كتابشناس��ي عاش��ورايي«، »تاريخ 
عاشورا«، »ادبيات آئيني« و »آواهاي حسيني« 

در اين شبكه روي آنتن مي رود. 
ش��بكه تهران ني��ز »فانوس«، »نغمه عش��اق«، 
»دلداده هاي حسيني«، »نينوايان«، »درس هاي 
عاشورايي« و »آيه هاي سرخ« را در نظر گرفته و 
شبكه قرآن هم سريال قديمي »سرگشته« را به 
روي آنتن مي برد. »چاوش«، »مرثيه خورشيد«، 
مسابقات »فردوس« و »نور مبين« هم براي ماه 
محرم توليد ش��ده اند. »حديث معرفت« نيز به 
معرفي عزاداري اس��تان ها مي پردازد و برنامه اي 
هم براي معرفي جريان هاي افراطي در ش��بكه 

قرآن طراحي شده است.  
دبير شوراي معارف س��يما اظهارداشت: شبكه 
مستند هم »پشت فرات«، »پيرغامان«، »مثبت 
70«، »نردبان«، »عاشوراييان«، »با پاي دل سفر 
كن«، »ضريح عش��ق« و »تك چراغ شب تار« را 
در نظر گرفته و »حس��ينيه«، »معراج عشق« و 
»پنجره« نيز برنامه هاي شبكه جهاني جام جم 

در ماه محرم هستند. 

از قديم گفته اند كه بايد ابت�دا نيازهاي خانه 
خودمان را تأمين كنيم و بعد كمك به ديگران 
را در نظر بگيريم و حالا اين حكايت دعوت از 

كيتارو به ايران است. 
فرمان فتحعليان خواننده موس��يقي كشورمان 
در گفت وگو ب��ا خبرگزاري ميزان درباره س��فر 
»كيتارو« موس��يقيدان ژاپني ب��ه تهران گفت: 
حضور بزرگان موس��يقي جهان در كش��ورمان 
طبيعتاً خوب است مشروط به اينكه به هنرمندان 
داخلي نيز بها داده ش��ود و ش��رايط لازم را براي 
هنرنمايي و برگزاري كنسرت هنرمندان وطني 
كه مي تواند ش��عور فرهنگي جامعه را ارتقا دهد 
فراهم كنند.  وي اظهار داشت: هنرمندان داخلي 
براي برگزاري كنس��رت اول بايد كلي دوندگي 
كنند تا مجوز بگيرند كه بعد از آن هم بايد هزينه 
بسيار س��نگيني را براي اجاره س��الن كنسرت 
بپردازن��د. به عن��وان مثال تأمي��ن هزينه اجاره 
۵۵ ميليون توماني براي يك س��ئانس كنسرت، 

هنرمند را واقعاً خسته و دلزده مي كند. 
اين هنرمن��د كه در س��ال 91 آلب��وم »با مردم 
بيگانه« را به بازار ارائه كرده اس��ت، گفت: شايد 
دست اندركاران و مديران عرصه هنر كشورمان بر 
اين تصورند كه ما هنرمندان برايشان دردسر ايجاد 
مي كنيم و مزاحمشان هستيم كه براي برگزاري 

كنسرت هاي ما كمكي عايدمان نمي شود. 
وي ب��ا تأكيد ب��ر اينك��ه دع��وت از هنرمندان 
خارجي ب��ا بهره ب��رداري مال��ي و در واقع نوعي 
دلالي صورت گرفته افزود: در پشت پرده حضور 
چهره هاي��ي مانند كيتارو و كنس��رت گذاري در 
داخل بهره برداري هاي مالي شكل مي گيرد. البته 
شايد درصد خيلي كمي از اين حضور هم با اهداف 

فرهنگي صورت گيرد. 
فتحعليان ادام��ه داد: اما در مجم��وع اين گونه 
برنامه ها بيشتر شبيه به دلالي هايي است كه پول 

خوبي را عايد واسطه ها مي كند. 
فرم��ان فتحعلي��ان در پاي��ان اي��ن گفت وگ��و 
خاطرنش��ان س��اخت: پيروز ارجمند مدير دفتر 
موسيقي ارشاد بارها گفته است كه تاش مي كند 
تا اين دلال ها را از عرصه هنر دور كند و ما هم دعا 

مي كنيم كه موفق شود. 

 پخش »مختارنامه« 
با كيفيت اچ دي

 بهره برداري هاي مالي
 پشت پرده سفر كيتارو به ايران

فيلم س�ينمايي »بلوك 9 خروجي 2« از جمله آثار 
سينمايي كه تاكنون موفق به دريافت پروانه نمايش 
نشده است، در خانه هنرمندان به نمايش درمي آيد. 
»بلوك 9 خروجي 2« ساخته عليرضا اميني كه با نگاهي 
كاماً سياه نمايانه اتفاقات پيش روي يك خانواده ايراني 
را به نمايش مي گذارد حتي مجوز نمايش در جشنواره 
فجر سال قبل را هم به دس��ت نياورده بود اما حالا در 
اقدامي عجيب اين فيلم بناس��ت در س��ينماتك خانه 

هنرمندان به نمايش درآيد!
شصت و هشتمين برنامه س��ينماتك خانه هنرمندان 
ايران كه امروز برگزار مي شود به نمايش فيلم »بلوك 9 
خروجي 2« اختصاص يافته است. اين فيلم به واسطه 
موضوع و تمي كه ناامني، فضاي پر سوءتفاهم خانواده و 
بحث خيانت هاي زناشويي را به تصوير مي كشد در زمره 

تلخ ترين آثار وطني قرار مي گيرد. 
   ژستي با نام تلخي بي پايان

البت��ه تلخي فيلم نه به س��بب پيش��برد رابطه علت و 
معلولي اتفاقات كه بيشتر نگره اي است كاماً هدفمند 

كه قصد القاي اين باور را به مخاط��ب دارد كه اميد از 
زندگي ايرانيان رخت بربس��ته و به جايش نوميدي و 

رخوت است كه جاي گرفته!
كارگردان اثر كوش��يده فيلمش را منطب��ق با الگوي 
س��ياه نمايي موردپسند جش��نواره هاي فرنگي بسازد 
بلكه در آن سوي آب ها نامي براي خود دست و پا كند 
اما جالب اينكه فيلم حضور جش��نواره اي خاصي هم 

نداشته است. 
   آيا اين نوعي دهان كجي نيست؟

حالا اينكه اين فيلم با كدام مجوز صاحيت نمايش در 

كانون فيلمي را پيدا كرده كه ورود به آن براي عموم با 
پرداخت هزينه عضويت آزاد اس��ت، پرسشي است كه 
يقينا مسئولان خانه هنرمندان بايد به آن پاسخ دهند. 
آيا نمايش فيلمي كه مجوز نماي��ش ندارد در مركزي 
عمومي به نوعي دهان كجي به متولي اصلي سينمايي 

كشور يعني سازمان سينمايي نيست؟
   ظن خيانت است كه اوضاع را آشفته مي كند

»بلوك 9 خروجي 2« كه از حضور بازيگراني نظير امير 
جعفري ، پانته آ بهرام، حميدرضا آذرنگ، الهام كردا و 
شبنم مقدمي  س��ود مي برد حكايت زن و شوهري)با 
بازي امير جعف��ري و پانته آ به��رام( را روايت مي كند 
كه چندسال از جدايي ش��ان مي گذرد اما براي بهبود 
و سامت روحي دخترش��ان به مسافرت مي روند. اين 
در ش��رايطي اس��ت كه هر دو نفر يعني ه��م زن و هم 
مرد مجدداً ازدواج كرده اند و همراه ش��دن مجدد اين 
دو، شك همسر تازه زن)با بازي حميدرضا آذرنگ( را 
برمي انگيزد و ظن خيانت اس��ت كه اوضاع را به شدت 

آشفته مي كند. 

نمايش فيلم توقيفي در خانه هنرمندان با كدام مجوز؟

   وحيد مهري
»مرتضي پايه شناس«، متولد دومين س�ال از دهه  پرهياهو اما دوست داشتني شصت در 
تهران اس�ت و فارغ التحصيل مقطع كارشناسي ارشد عكاس�ي از دانشگاه هنر. خودش 
در مورد چگونگي ورود ب�ه عرصه  هنر و آغاز به كار خوي�ش در اين حوزه چنين مي گويد: 
»من مدرس�ه  تيزهوش�ان درس مي خواندم، در آن س�ال ها كه محصل بودم، مدرس�ه ام 

رشته  هنر نداشت و تا حدي ورود به اين رش�ته مذموم بود. شايد بتوان گفت كه من جهاد 
كردم و از آن مدرسه آمدم بيرون و به هنرستان سينمايي روايت فتح در دوره  دبيرستان 
ورود پيدا كردم. من پس از دبيرس�تان وارد »دانش�گاه هنر« ش�دم و در رش�ته  عكاسي 
ادامه تحصيل دادم. همزمان با تحصيل در دانش�گاه، در »مؤسس�ه رواي�ت فتح« هم كار 
مي كردم و البته اين كار، بيشتر آماتوري بود. كار حرفه اي من تقريباً از سال ۸0 شروع شد.«


